
ممنوعیت افتتاح حساب گروهی گامی برای شفافیت مالیاتی
گروه اقتصادی - ممنوعیت افتتاح حساب گروهی برای کارکنان شرکت ها گامی در جهت کنترل فعالیت های اقتصادی و 
ایجاد شفافیت مالیاتی محسوب می شود. بانک مرکزی در بخشنامه ای به همه بانک ها و مؤسسات اعتباری اعلام کرد در راستای 
اجرای قانون مبارزه با پولشویی، افتتاح هر گونه حساب برای کارکنان اشخاص حقوقی به صورت گروهی ممنوع است. در این 
خصوص رئیس مرکز اطلاعات مالی وزارت اقتصاد با اشاره به این بخشنامه و لزوم آن نکاتی را مطرح کرد.آقای هادی خانی 
گفت:بحث ممنوعیت افتتاح حساب گروهی که دنبال می شود درست است به هر حال یکی از مباحثی که در قانون  مبارزه با 
تامین مالی تروریسم و آیین نامه ماده ۱۴ این قانون صحه گذاشته شده، بحث شناسایی صاحبان حساب و افرادی که فعالیت 
اقتصادی می کنند است.او می گوید:در این قانون باید برای هر یک از اشخاص رتبه ریسک تعریف کنیم به هر حال افرادی هستند 
که به واسطه نوع فعالیت هایی که انجام می دهند در دامنه و شاخص های معیار های تعیین شده قرار گرفته و پر ریسک محسوب 
می شوند و افرادی که پرریسک شناسایی می شوند باید برایشان محدودیت هایی هم در خصوص فعالیت های اقتصادی و هم 
بانکی بر اساس نوع خدمات و سرویس هایی که می گیرند اعمال شود. او گفت:زمانی که حساب گروهی تعریف می شود به 
تبع نمی توان رتبه بندی و تعیین رتبه ریسک افراد را به درستی مدیریت کرد و عدالت و انصاف به افراد مضنون زیر سئوال 
می رفت و بررسی ها مشکل می شد .بخشنامه بانک مرکزی در این خصوص صادر شد تا کمکی به شفافیت بیشتر در کنترل 
فعالیت اقتصادی و حساب بانکی افراد اعمال شود. کارشناس مالیاتی نیز در خصوص ممنوعیت ایجاد حساب های گروهی 
و ایجاد این ممنوعیت به مواردی اشاره کرد. آقای سیاوش غیبی پور گفت:در خصوص ممنوعیت ایجاد حساب گروهی از 
منظر مالیاتی می توان این گونه موضوع را بررسی کرد که در قانون مالیات مستقیم و ارزش افزوده اصولا نسبت به اشخاص دو 
گونه برخورد انجام می شود یا شخص حقیقی است یا شخصیت حقوقی تعریف شده مانند شرکت یا موسسه دارد و برخورد 
با آن متفاوت است. او می گوید:رسیدگی به تراکنش های بانکی به سبب آن که از مرجع بانک مرکزی به سازمان مالیاتی گزارش 
داده می شود وقتی حساب مشترک باشد بدست آوردن میزان کارکرد و درآمد از روی حساب های مشترک کارپیچیده ای بود 
و تراکنش های حســاب های مشترک برای افراد مشکل ایجاد می کرد. برای شفافیت رسیدگی ها ضرورت داشت از تشکیل 
حساب های مشترک برای کارکنان شرکت ها جلوگیری شود. غیبی پور گفت: با این ممنوعیت از لحاظ مالیات هم شفافیت 
بیشتری ایجاد خواهد شد. قرار است درآینده مالیات بر جمع درآمد ایجاد شود که اگر حساب مشترک به این شکل وجود داشت 

شرایط بسیار دشوار بود و از این ممنوعیت می توان به عنوان حرکت و گامی برای اقداماتی بعدی نام برد.

گروه اقتصادی - مشاور وزیر 
اقتصاد اظهار داشت: تدبیر پیش بینی 
شده این است که یکی از کارت های 
بانکــی نانوایــان از طریــق همان 
کارتخوان هوشــمند که در نانوایی 
تجهیز شــده توســط نانوا در سامانه 
ثبت می شود و موارد استثنایی خرید 
نقدی نان از سوی مردم از این روش 

انجام خواهد شد
محمد جــلال دربــاره تعیین 
تکلیف نحــوه خرید نان جمعیتی از 
مردم کشورمان از جمله اتباع خارجی 
و یــا افرادی که به هــر دلیلی کارت 
بانکی ندارند، با اجرای طرح هوشمند 
سازی یارانه نان اظهار داشت: وزارت 
کشــور با یک رویکرد راهبردی این 
موضوع را به ویژه برای اتباع خارجی 
در حال مدیریت اســت و قرار بر این 
بوده که با رعایت مقررات و ضوابطی 
کــه تنظیم می کنند برای این افراد هم 

کارت بانکی صادر شــود اما تا زمانی 
که صــدور کارت برای ایــن افراد 
بــه فراگیری برســد و این جمعیت 
دسترســی به کارت بانکی داشــته 
باشــند، وزارت اقتصاد راهکاری را 

پیش بینی کرده است.
وی ادامــه داد: تدبیر پیش بینی 
شده این است که یکی از کارت های 
بانکــی نانوایــان از طریــق همان 
کارتخوان هوشــمند که در نانوایی 
تجهیز شــده توســط نانوا در سامانه 
ثبت می شود و موارد استثنایی خرید 
نقدی نان از سوی مردم از این روش 
انجام خواهد شــد یعنی پول نقد از 
افــرادی که به هر دلیلی امکان خرید 
نــان با کارت بانکــی را ندارند اخذ 
شده و نانوا از کارت خود به نیابت از 
مشتری استفاده می کنند و به ازای نان 
خریداری شده و پول نقدی دریافت 
شده از مشتری، انتقال وجه از کارت 

بانکی خود به کارتخوان هوشمند را 
انجام می دهد . مشــاور وزیر اقتصاد 
تاکید کرد: البته نانوایان باید بدانند که 
از این مســیری که تعبیه شده صرفا 
امــور افرادی که فاقــد کارت بانکی 
هســتند باید اســتفاده و شــرایط را 
مدیریت کنند و مسیری نخواهد بود 
که بتواننــد از طریق آن تراکنش های 
غیرواقعــی تولید کننــد چراکه تمام 

تراکنش ها تحلیل می شوند. 
جــلال بــا بیــان اینکــه تمام 
تراکنش ها مورد تحلیل قرار می گیرد، 
گفت:در مناطقی کــه اتباع خارجی 
بیشتری در آن منطقه مستقر هستند و 
یا میزان خرید نقدی نان در آن مناطق 
بیشتر است، این امکان ایجاد خواهد 

شد.
وی تاکیــد کرد: جهــت اینکه 
محدودیتی بــرای خرید و تامین نان 
متوجه افرادی که در زمان خرید کارت 

به همراه ندارند یا اساسا دسترسی به 
کارت بانکی ندارند، ایجاد نشود این 
امــکان پیش بینی شــده و تا ۱٠ روز 
آینده دســتورالعمل آن بــه نانوایان 
از طریــق پیامک و مدیران اســتانی 
اتحادیه ها اطلاع رسانی خواهد شد و 
زیر ساخت  های تا آن یک هفته آینده 

نهایی خواهد شد. 
جلال درباره موعد تعیین شده 
برای رفع مشکل عدم دسترسی اتباع 
خارجی و ســایر افراد به کارت های 
بانکی، گفت: وزارت کشــور برای 
رفع مشــکل عدم دسترسی افرادی 
از جملــه اتباع خارجــی به کارت 
بانکی به طور قطعی تاریخی را اعلام 
نکــرده اما قرار بر ایــن بود که طبق 
برنامه های انجام شــده، از اوایل پاییز 
امســال این موضوع را مدیریت کنند 
و وزارت اقتصــاد پیگیر این موضوع 
است و همین پروژه هوشمندسازی 

یارانه نــان می تواند کمک موثری به 
تسریع ایجاد دسترسی اتباع مهمان در 
کشورمان به کارت های بانکی برای 
پرداخت های معیشــت داشته باشد. 
بــه هر حال وزارت اقتصاد امکانی را 
فراهم کرده تازمانی که این جمعیت 
دسترســی به بانک بانکی نداشــته 
باشــند، بتوانند نان مورد نیاز خود را 
بــه صورت نقدی خریــداری کنند.
مشــاور وزیر اقتصاد ادامه داد: شاید 
نانوایان این دغدغه را داشــته باشند 
کــه با قبول پول نقد برای فروش نان، 
عملکرد آنها و میزان تراکنش ها کمتر 
از اعداد واقعی ثبت شود و بهره مندی 
آن نانوایی از حمایت دولت در بحث 
تخصیــص آرد کاهش پیدا کند اما با 
این روش پیش بینی شده نانوا با خیال 
راحــت می تواند به افرادی که کارت 
 بانکی ندارند نان را به صورت نقدی 

بفروشد.

اقتصادی6

گروه اقتصــادی -امید قالیباف 
درباره نتیجه بررســی لغو ممنوعیت 
واردات چهــار یا پنج کالا، اظهار کرد: 
واردات کالاهایی که تولید بالا دارند و 
رقابت پذیر هستند، مثل لوازم خانگی، 
باید آزاد شود و این موضوع در دست 
بررســی و در پروســه تصمیم گیری 
است. واردات تا ابد نمی تواند ممنوع 
بماند. خط قرمز این است که به تولید 
داخل ضربه نخورد. اما اگر واردات کالا 
منجر به بهبود کیفیت و قیمت بهتر شود، 
اقدام به لغو ممنوعیت واردات می کنیم.

وی با بیــان اینکه تولیدکنندگان لوازم 
خانگی یک فرصت طلایی داشــتند و 
از آن استفاده کردند، گفت: هدفگذاری 
تولید  امسال، تولید بیش از ۱۸ میلیون 

دستگاه لوازم خانگی است.

قالیبــاف همچنین در پاســخ به 
ســوال دیگر ایســنا، درباره گزارش 
فولاد مبارکه گفــت: نقدهایی به این 
گزارش وارد شــده، اما صرف نظر از 
حجم تخلف، سیاست وزارت صمت 
اصلاح رویه ها اســت، تا یک ریال هم 
تخلف صــورت نگیــرد. بنابراین از 
قوه قضاییه خواســتیم بازرسی دقیق 
شــود تا اگر تخلفی بوده محرز شود.

بــرای مثال به گفتــه وی ۵۷ همت از 
تخلفات مربــوط به فروش فولاد زیر 
قیمت بوده که ممکن اســت بر اساس 
سیاســت دولت وقت بوده یا تخلف 
باشد که قوه قضاییه باید تفکیک کند.

سخنگوی وزارت صمت با بیان اینکه 
پرونده تخلف فــولاد مبارکه مربوط 
دوره مدیرعامــل قبلی بوده، گفت: در 

دوره جدید رشــد ۱٠ درصدی تولید، 
اصلاح افراد و فرایندها صورت گرفته 
که از جمله می توان به بیش از ۵٠ تغییر 
در بدنــه مدیریتی و لغو قیمت گذاری 

دستوری اشاره کرد.
افزایش قیمت ناشی از رشد 
نقدینگی اســت، نه خلا ء وزارت 

بازرگانی
قالیبــاف با بیان اینکــه وزارت 
صمت در افزایــش قیمت ها دخل و 
تصــرف ندارد، گفــت: این موضوع 
یک پدیده پولی ناشــی از مشکلات 
ساختاری در اقتصاد و افرایش نقدینگی 
اســت. وزارت بازرگانی باشد یا نه، تا 
زمانی که نقدینگی رشد کند، قیمت ها 
بالا می رود، پس وزارت بازرگانی نقش 
زیادی ندارد. البتــه وزارت بازرگانی 

نــکات مثبتی هم دارد، امــا رویه دنیا 
یکجا دیدن سیاســت های تجاری و 
تولید اســت که همیــن باعث ادغام 
وزارتخانه ها شد. اگر این سیاست در 
کشــور ما درســت اجرا نشد، مشکل 

سیاست نیست.
افزایش ۲۵ درصدی هزینه 

تولید بخاطر تحریم
ایــن مقــام مســئول در ادامه با 
بیان اینکــه تحریم ها ۲٠ تا ۲۵ درصد 
هزینه تولیــد را بخاطر هزینه حمل و 

نقل، هزینه واســطه تامین پول و غیره 
افزایــش داده، تصریــح کرد: پس اگر 
تحریم لغو شــود، هزینه تولید ممکن 
است تا ۲۵ درصد کاهش یابد که البته 
به معنی ارزان شدن نیست چون با تورم 

۴٠ درصدی هم مواجه هستیم.
اقتصادی  پلتفرم خودروی 
تا شهریور سال آینده به تولید 

می رسد
قالیباف با بیــان اینکه برای ارتقا 
کیفیت خــودرو در کوتــاه مدت به 

دنبال افزایش کیفیت قطعات هستیم، 
گفــت: امــا در بلند مدت، مشــکل 
پلتفرم یا بن سازه است و باید به دنبال 
پوست اندازی پلتفرمی برویم. پلتفرم 
خودروی اقتصادی هم تا شهریور سال 

آینده به تولید می رسد.
اعلام جزئیــات آیین نامه 

خودرو، به زودی
وی با بیان اینکه آیین نامه واردات 
نهایی شده به زودی جزئیات آن اطلاع 
رسانی و واردات انجام می شود، اظهار 

کرد: با کشورهای مختلف برای واردات 
رایزنی شــده اســت. هدف گذاری 
واردات هم برای کم درآمدها است و 
دو ســقف ۱٠ و ۲٠ هــزار دلار تعیین 
شده است. بنابراین خودروی وارداتی 
بالای ۲٠ هزار دلار نخواهیم داشــت.
قالیباف با تاکید بر اینکه استاندارهای 
۸۵ گانه و حتی بیشــتر حتما باید برای 
خودروهــای وارداتــی پاس شــود، 
گفــت: باید به این نکته توجه شــود 
که خودروهــای اقتصادی بی کیفیت 
و زشــت نیســتند، بلکه با کیفیت و 
مناسب هســتند. ۵٠ درصد تقاضا در 
دنیا را خودروهای اقتصادی تشــکیل 
می دهد و خودروســازانی که در اشل 
جهانی کار می کنند هم روی دهک ۱٠ 

برنامه ریزی نمی کنند.
مرحله سوم قرعه کشی در 

شهریور
قالیبــاف در ادامه بــا بیان اینکه 
مرحله ســوم قرعه کشی در شهریور 
انجام می شــود، گفت: بــرای اجرای 
طــرح، ابتدا عرضــه و تــوان تولید 
بررسی و تجمیع و بعد بر اساس اینکه 
می توانند استانداردها را پاس کنند یا نه 
تصمیم گیری می شود. بعد مشخص 
شــدن این موارد، تاریــخ دقیق قرعه 
کشی اعلام خواهد شد.وی همچنین 
درباره واگذاری خودروســازی ها که 
طبق دســتور رئیس جمهــوری باید 
تا شهریور انجام شــود، گفت: سهام 
خودروسازی ها قیمت گذاری و  پیش 
نویس سند تکمیل شــده که در هفته 

دولت امضا می شود. سپس به سرعت 
بــه دنبال اهلیت ســنجی متقاضیان و 

واگذاری خواهیم رفت.
به گفته سخنگوی وزارت صمت 
در حال حاضر سایپا برای واگذاری ۴۱ 
درصد و ایران خودرو حدود ۲٠ درصد 
از سهام خود اعلام واگذاری کرده، اما 
وزارت صمت تصمیم می گیرد چقدر 
از این ســهام مصوب شــود و روش 

واگذاری چه باشد.
چرا کالاهای مشــابه تولید 

داخل وارد می شود؟
این مقام مســئول در ادامه با بیان 
اینکه واردات کالاهای مشــابه داخل 
در مــواردی برای تنظیم بــازار انجام 
می شود، اظهار کرد: در دنیا فقط چین 
ســنجاق قفلی و سوزن ته گرد تولید، 
چون باید مقیاس تولید بزرگ باشد تا 
صرفه اقتصادی داشــته باشد و در این 
حوزه بازار کل دنیا دست چین است. 
بنابراین برای صحبــت درباره تولید 
داخل باید این نکات هم در نظر گرفته 
شــود.وی افزود: امــا برخی کالاهای 
دیگر در ســایه ممنوعیت واردات و 
تخفیف حقوق ورودی، به درجه ای از 
بلوغ رســیدند که بازار داخل را تامین 
و رقابت می کننــد و نیاز به صادرات 
دارند که در مورد آن ها باید فکر کنیم. 
فرصت طلایی به این صنایع داده شده 
و آن ها رشد کردند، اما در حال حاضر 
برای بهبود کیفیت و تماس با فناوری 
روز دنیا باید آزاد شدن واردات بررسی 

شود.

سخنگوی وزارت صمت اعلام کرد؛

احتمال آزاد شدن واردات 
لوازم خانگی؛ اعلام سقف قیمت 

خودروهای وارداتی
سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه واردات کالاهایی که تولید بالا دارند و رقابت پذیر هستند،

 مثل لوازم خانگی، باید آزاد شود و این موضوع در دست بررسی است، گفت: بر اساس آیین نامه واردات خودرو که 
جزئیات آن به زودی اعلام می شود، سقف قیمت خودروهای وارداتی ۲۰ هزار دلار است.

گــروه اقتصادی - در حالی که  
حدود ۲۲۴۹ دســتگاه انواع خودرو 
همچنان در انبارهای ســازمان بنادر و 
مراجع تحویل گیرنده کالا بلاتکلیف 
مانده و خــاک می خورند، گمرک بر 
ایــن نکته تاکیــد دارد که تکلیف این 
خودروها باید از ســوی دولت و قوه 
قضائیه مشخص شود زیرا گمرک در 
حوزه تجارت خارجی سیاست گذار 

نیست و فقط مجری است.
ســید روح الله لطیفی بــا تاکید 
بر اینکــه بیــش از ۲٠٠٠ خودرویی 
که در انتظار ترخیص قــرار دارند، با 
خودروهایــی که در ســازمان اموال 
تملیکی هستند، تفاوت دارند، توضیح 
داد: خودروهایی که در سازمان اموال 
تملیکی قرار دارند، یا قاچاق هستند یا 
به دلیل عدم  امکان ترخیص برایشان 

اظهــار متروکه صادر شــده، بنابراین 
نسخه ها با هم یکسان نیست.

وی با بیــان اینکه صاحبان بیش 
از ۲٠٠٠ خــودرو در انتظار ترخیص 
کالای خود هستند، اظهار کرد: در این 
میان ۹٠٠ دســتگاه فاقد ثبت سفارش 
هستند. هر کالایی که بخواهد ترخیص 
شــود باید یه شــرط ثبت سفارش و 
تاییدیه منشا ارز از بانک مرکزی و قبض 
انبار  را داشته باشد و ممنوعیتی هم برای 
ورود آن علاوه بر سه شرط فوق وجود 
نداشته باشــد. بنابراین ۹٠٠ دستگاه 
مذکور یکی از شــروط اظهار کالا به 
گمرک را ندارنــد و زمانی که کالایی 
اظهار نشــود بقیه مراحل ترخیص نیز 
قابل انجام نیست مگر اینکه بتواند همه 

شروط را اخذ کند.
۳۰۰ خودرو ثبت ســفارش 

داشتند اما ملغی شد
سخنگوی گمرک ادامه داد: البته 
از میــان ۹٠٠ خودرو، بیــش از ۳٠٠ 
خودرو قبلا ثبت سفارش داشته اند اما 
ثبت سفارش آن ها خارج از موعد بوده 
که با ورود و بررسی گمرک و تصمیم  
نهادهای نظارتی این ثبت سفارش ها 
ملغی شــد. حدود ۶٠٠ خودرو اصلا 
ثبت سفارش نداشــتند. زیرا پیش از 
این برخــی واردکننده ها کالای خود 
را وارد می کردنــد و بعد از آن فرایند 
ثبت سفارش را انجام می دادند. پس از 
آن و طبــق قانون ورود خودرو ممنوع 
شد و دیگر امکان ثبت سفارش وجود 
نداشت. صاحبان این خودروها منتظر 

بودند سیاست گذار فرصتی را به عنوان 
حقوق مکتسبه به ان ها بدهد تا بتوانند 
خــودروی خود را وارد کنند.لطیفی با 
اشاره به مباحثی که در مورد آزادسازی 
ورود خودرو به کشــور مطرح است، 
عنوان کــرد: در حال حاضر که بحث 
ورود خودرو به کشــور مطرح است 
می توان فرصت را برای ثبت سفارش 
این ۹٠٠ خــودرو فراهم کــرد. این 
موضوع  به سیاست دولت بستگی دارد 
زیرا گمرک در حوزه تجارت خارجی 
سیاست گذار نیســت و فقط مجری 
اســت.وی در ادامــه در مورد حدود  
۱٠٠٠ خودروی دیگر نیز توضیح داد: 
از میان این ۱٠٠٠ خودرو ۱۴٠ خودرو 

برای منطقه آزاد اروند  بالای ۲۵٠٠ سی 
سی یا به سفارش و تولید امریکا بودند 
که واردات آن هــا طبق قانون ممنوع 
اســت. البته دولــت و مجلس  در این 
مورد هم می تواند تصمیم گیری کند و 
این خودروها هم تعیین تکلیف شوند 
به شرطی که وزارت صمت به عنوان 
متولــی موضــوع را در هیات دولت  
مطــرح کند و اگر بــا قوانین مجلس 

منافات نداشته باشد اجرایی شود.
سخنگوی گمرک در ادامه با بیان 
اینکه حدود ۱٠٠٠ خودرو نیز شاکی 
خصوصی یا پرونــده قضایی دارند، 
اظهار کرد: بیــش از ۱۲ هزار خودرو 
بعد از ممنوعیت ورود خودرو موفق 

به ترخیص نشــده بودند  که بر اساس 
مصوبــات دولت قبــل، در ۴ مرحله 
زمانــی نزدیک به ۱٠ هــزار خودرو 
ترخیص شدند. حدود ۲٠٠٠ خودرو 
باقی ماند که وضعیت آن ها شرح داده 
شد. حدود ۱٠٠٠ خودرو باقی ماند که 
یا شاکی خصوصی یا پرونده قضایی یا 
ظن قاچاق دارد که اگر برائت بگیرند، 

می توانند ترخیص شوند.
ماجــرای خودروهای دپو 

شده چیست؟
بعــد از آنکه مصوبــه مجلس 
دربــاره واردات خــودرو در قانــون 
بودجه ۱۴٠۱ حذف شد، در خردادماه، 
قانون ســاماندهی واردات خودرو که 

در آبان ماه ســال گذشــته در راستای 
ســاماندهی بازار در مجلس تصویب 
شــده بود، به دولت ابلاغ شد. قرار بر 
این بود که در فاصله یک ماه،  آئین نامه 
واردات خودرو نهایی و ابلاغ شود که 
هنوز خبری از آن نیست.با این وجود 
اخبار از ورود خودرو تا شــهریورماه 
یعنی کمتر از یک ماه دیگر حاکی است 
و آن طور که منوچهر منطقی- معاون 
حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت)صمت(- تاکید داشته،  طبق 
برنامه ریزی صورت گرفته، تا شهریور 
۱۴٠۱ واردات خودرو انجام می شود.
اکنون واردات خودرو که از سال ۱۳۹۷ 
به دلیل وضعیت ارزی ممنوع شد، لغو 
شــده اســت و دولت حدود ۱۹ هزار 
میلیــارد تومان درآمد از محل واردات 
خودرو در سال جدید در بودجه امسال 

پیش بینــی کرده اســت، اما همچنان 
واردات در ابهام قرار دارد و ســازوکار 

آن مشخص نیست.
در حاشــیه ایــن جریان، بحث 
خودروهــای وارداتی دپو شــده در 
گمرک مطرح است که از سالها قبل از 
ممنوعیت واردات به گمرک رسیده و 
در نتیجه تصمیم یکباره برای ممنوعیت، 
بلاتکلیف باقی ماند. بیش از ۱۲ هزار 
خودروی دپو شــده در گمرک که در 
نهایت با چند مصوبه و تمدید زمان، از 
دی ماه ۱۳۹۷ تا شهریور ۱۳۹۹ تعداد 
زیادی از آن ترخیص شد ولی بخشی 
دیگر به دلایل مختلف، ترخیص نشد 
و مدت هاست در انبارها مانده است و 
بارها تصاویری از وضعیت نامناسب 
آنها در فضای مجازی منتشــر و مورد 

توجه کاربران قرار گرفته بود.

خودروهایوارداتیجایبنزین،خاکمیخورند!

بــرای اجــرای طــرح، ابتــدا عرضــه و تــوان تولیــد بررســی و تجمیــع و بعد بر 
اســاس اینکــه می تواننــد اســتانداردها را پاس کنند یــا نه تصمیم گیری می شــود. 
بعد مشــخص شــدن ایــن مــوارد، تاریــخ دقیق قرعه کشــی اعــلام خواهد شــد.

مشاوروزیراقتصادخبرداد:

دسترسیاتباعواجدشرایطبهکارتبانکیازپاییزامسال

گروه اقتصــادی - رئیس اتاق 
بازرگانی ایــران می گوید تا زمانی که 
سیاست های کلان در خصوصی سازی 
و مدیریت بنگاه داری اصلاح نشــود، 
نمی توان انتظار داشــت که حرکت به 
سمت توسعه صنعتی در ایران سرعت 

بگیرد.
رئیس اتاق ایران در نشست فعالان 
اقتصادی با اعضای کمیســیون ویژه 
جهش و رونــق تولید مجلس، گفت: 
با وجود مشکلات متعدد، تلاش های 
فراوانی در حوزه صنعت شــده و دلیل 
عدم موفقیت این حوزه، نبود نقشــه 
راهی است که مورد اقبال عمومی باشد.
غلامحســین شــافعی گفــت: 

مجموعــه بی نظیــری از اهلیــت در 
»کمیســیون ویژه جهش و رونق تولید 
و نظــارت بر اجرای اصل ۴۴ مجلس« 
جمع شــده است و این مایه امیدواری 
فراوان است؛ البته این کمیسیون تلاش 
خود را در تهــران متمرکز نکرده و در 
استان های مختلف هم کارهای جدی 

انجام داده اند.
وی در ادامه عنوان کرد: در گذشته 
و حــال بحثی وجود دارد که اتاق ایران 
جای تجار و بازرگان هاست؛ بر اساس 
بررسی مستند باید بگویم اتاق ایران ۷٠ 
ارزش افزوده متعلق کارگاه های از ۱٠ 
نفر به بالا در اتاق ایران مستقر هستند؛ 
بخش صنعت سهم بالاتری از تجارت 

در اتاق ایران دارد. در سال ۱۳۹۸ مطابق 
سالنامه آمار نزدیک به ۸۵ درصد اشتغال 
در کشور از همین بنگاه های کوچک و 
متوسط ایجادشده و ۷۵ درصد مالیات را 
بخش خصوصی پرداخت کرده است. 
اغلــب اعضای اتاق ایــران در بخش 
تولید و صنعت فعال هســتند. در مورد 
سیاســت های اصل ۴۴، درباره نتیجه 
خصوصی سازی هیچ کس نه دولت و 
نه مجلس و نه بخش خصوصی راضی 
نیســت؛ این حاصــل عملکرد هیات 
واگذاری بوده اســت. اگر تغییر جهت 
داده نشود نمی توانیم امیدوار باشیم که 

تحول خاصی اتفاق افتد.
وی اضافه کرد: به نظر می رسد که 

در هیات واگذاری منابع دولت در اختیار 
افرادی قرار می گیرد که بیشــتر دولتی 
هستند و عکس آن قرار نمی گیرد و باید 
برای این مسئله فکری اساسی شود. ما 
بیش از آنکه مشکل کمبود منابع مالی 
داشــته باشیم، مشکل تخصیص منابع 
مالی داریم و این مشــکل بزرگ تری 
است که به اتلاف منابع در کشور منجر 
می شود. تلاش های فراوانی در حوزه 
صنعت شده و دلیل عدم موفقیت نبود 
نقشه راهی است که مورد اقبال عمومی 
باشد. در حال حاضر درباره واحدهای 
صنعتی اگر بررســی دقیق تری داشته 

باشیم به نتیجه نامطلوبی می رسیم.
بر اســاس گزارش ســایت اتاق 

ایران شــافعی ادامه داد: اگر توســعه 
صنعتی در ایران اتفاق افتاده، مجموعه 
صنعت ایجادشــده، ارزبر هســتند یا 
ارزآور؛ در بســیاری از مــوارد ارزبر 
هســتیم و با چه سیاســتی این توسعه 
اتفاق افتاده اســت. آیا تکثرگرایی در 
واحدهای تولیدی نشانه توسعه است 
یا خیــر؟ در ســال ۱۳۹۷، ۴۹ پروانه 
بهره برداری خودرو صــادر کرده ایم؛ 
۳۲ مجــوز هم داشــته ایم که جمع آن 
۸۱ خواهد بود. کــره جنوبی ۵ واحد 

خودروسازی دارند؛ ژاپن ۱۱، آلمان ۲۷ 
و فرانسه ۸ واحد خودروسازی دارد. در 
صنعت سیمان ۷۳ مجوز بهره برداری 
در کشــور صادر کرده ایم و ۹۲ واحد 
در سال ۱۳۹۷ در حال تأسیس بوده که 
نمی دانیم چه تعــدادی به بهره برداری 
رســیده است یعنی ۱۶۵ واحد سیمان 
و کره جنوبی ۱٠ واحد سیمان دارد. در 
حوزه موتورسیکلت ۱۷۷ پروانه صادر 
و ۳۳ مجوز صادر کرده ایم. ۱۵ کشــور 
از ترکیــه تا ژاپــن کلًا ۸۲ واحد تولید 

موتورسیکلت دارند.
رئیــس اتــاق بازرگانــی ایران 
خاطرنشان کرد: در رب گوجه فرنگی 
۳٠۲ پروانه تولید داده ایم و ۳۹۸ واحد 
در حال مجوز گرفتن بودند یعنی جمعا 
۷٠۲ واحد و تولیــد گوجه فرنگی در 
کشور ۶ میلیون تن است و ۳۵٠٠ هزار 
تن تازه خوری می شود. این وضعیت در 
صنعت فرش ماشینی و خیلی از صنایع 
دیگر همین طور است. حرف من ندادن 
مجوز نیست، ولی باید این اطلاعات در 

اختیار سرمایه گذاران باشد و مشخص 
شود که دولت در این زمینه ها سیاست 
تشویقی اعمال نکند. واحدهای تولیدی 

نباید به حمایت مالی معتاد شوند.

گروه اقتصادی - عضو سابق اتاق 
بازرگانی ایران می گوید سیاست هایی 
که اصرار بر صــادرات یک کالا برای 
واردات کالایی دیگر دارد، در بلندمدت 
به اقتصاد کشور ضربه می زند.مهدی 
علیپــور اظهــار کرد: قطعــا یکی از 
اصلی ترین مشــکلاتی که صادرات 
ایران با آن رو به روســت، محدودیت 
ســبد صادراتی و محدودیت مقاصد 
صادراتی ماســت که باید تلاش کرد 
برای آن راهکارهایی عملیاتی و دقیق 

پیش بینی شود اما با این وجود اینکه ما 
تلاش کنیم فعالیت خود در بازارهایی 
که مزیت نسبی داریم و از گذشته در آن 
فعال هستیم را مدیریت کنیم نیز اهمیت 
فراوانی دارد. در این چارچوب باید در 
نظر داشت که اگر سیاست حمایتی به 
شــکلی اشتباه برنامه ریزی شود، خود 
به چالشــی تازه برای صادرات کشور 
بدل خواهد شــود.وی توضیح داد: ما 
در گذشته نیز شــاهد آن بودیم که در 
مقاطعــی واردات یک کالا را منوط به 

صادرات کالایی دیگر می کردند. این 
موضوع باعث می شد که برای واردات 
کالاهایی که سود فراوان داشتند، افراد 
به هر اقدامی دســت بزنند. تا جایی که 
ما شاهد آن بودیم که محصولاتی را به 
اسم صادرات از کشور خارج می کردند 
اما چون مشتری برای آن وجود نداشت 
آن را در دریــا تخلیــه می کردند و با 
مدارک حاصل از صادرات، نسبت به 
واردات محصولات مدنظر خود اقدام 
می کردند.این فعال اقتصادی به سیاست 

اخیر واردات خودرو در ازای صادرات 
فرش نیز اشــاره کرد و گفت: در این 
بــازار نیز باید در نظر داشــت که اولا 
عدد اعلام شــده برای صادرات فرش 
منطقی نیســت و کمتر افرادی شرایط 
اجــرای آن را دارند. اما اگر گروهی به 
این نتیجه برســند که واردات خودرو 
سود بیشــتری دارد، امکان آن وجود 
دارد که فرش ایرانی را با قیمتی پایین تر 
از نرخ واقعــی وارد بازار کنند که این 
موضوع نه تنها نفعی برای کشور ندارد 

که حتی در نهایت به ضرر بازار فرش و 
پایین آمدن قیمت این محصول ایرانی 
نیز منجر خواهد شــد.به گفته علیپور، 
برای اجرای سیاست های این چنینی 
لااقــل باید یک ارتباطی میان حوزه ها 
وجود داشــته باشــد. مثلا وارد کردن 
تجهیزات یا مــواد اولیه یک حوزه را 

منوط بــه صادرات محصول در همان 
حــوزه کنند، اما این که ما فرش صادر 
کنیــم و در ازای آن خودرو وارد کنیم 
هیچ تناسبی با یکدیگر ندارد. صادرات 
یک حوزه تخصصــی و واردات یک 
حوزه تخصصی دیگر است و نباید و 
نمی توان به راحتی این دو را با یکدیگر 

تلفیق کرد و توقع داشت که در نهایت 
نفع اقتصادی از آن بیرون بیاید.چند روز 
قبل رئیس مرکز ملی فرش اعلام کرده 
بود در صورتی که شرکتی ۷٠ میلیون 
دلار فرش صادر کند، می تواند در ازای 
 آن نســبت به واردات خــودرو اقدام 

کند.

رئیس اتاق بازرگانی:

بنگاههایاقتصادیرامعتاددولتنکنیم!

عضو سابق اتاق بازرگانی هشدار داد؛

بهجایصادرات،کالاهارابهدریامیریزند!
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